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دامن زدن به ناآرامی های 
قزاقستان 

سخنگوی وزارت امور خارجه ایران، 
تاکید کرد: ثبات و امنیت در قزاقستان 
از اهمیت ویژه ای برخوردار است و لذا 
امیدواریم روند بازگشت آرامش به آن 
کشور هرچه بیشتر تسریـع شود .  سعید 
خطیب زاده در دومـــین موضع گیری 
رسانـــــه ای خود در مــــورد تحولات 
قزاقستان، در پاسخ به سوال خبرنگاران 
در خصوص آخرین وضعیت تحولات 
در این کشور  اظهار کرد: همانطور که 
پیشتر هم تاکید شد ثبات و امنیت در 
قزاقستان از اهمیت ویژه ای برخوردار 
است و لذا امیدواریم رونــــد بازگشت 
آرامش به آن کشور هرچه بیشتر تسریع 
شود . سخنگوی دستگاه دیپلماسی 
افزود: روشن است تحولات جاری در 
قزاقستان یک موضوع داخلی است 
اما برخی طرف های خارجی با سوء 
استفاده از شرایط، در صدد دامن زدن 
به ناآرامی ها و ایجاد بی ثباتی در این 
کشور هستند. خطیب زاده در پایان 
ابراز اطمینان کرد که دولت و ملت 
فهیم کشور دوست، برادر و همسایه 
پاسخ  داخلی  اتحاد  با  )قزاقستان( 
مناسب را به تلاش های بدخواهان 

خارجی خواهند داد.

سـرمقــاله

به نظر می رسد که کفه امیدواری در ارتباط با مذاکرات 
وین در حال سنگین تر شدن از کفه نا امیدی و به بن بست 
رسیدن است. آنچه مسلم است نقش آقای اولیانوف خیلی پر 
رنگ تر از آن چیزی است که تاکنون تصور می شد. بنابراین 
دلایل مختلف به نظر می رسد که روس ها اصرار زیادی 
دارند که این بار توافق صورت بگیرد. اینکه اصرار روس ها 
برای به وجود آمدن توافق چه است، قابل بحث است اما یک 
چیز مسلم است و آن عبارت است از تلاش های بی وقفه ای 
که روس ها دارند نشان می دهند که دو طرف مذاکره دست 
خالی از وین بازنگردند. این فقط یک حدس گمان بیشتر 
نیست اما شاید روس ها امیدوار هستند که با ایجاد توافق 
و به راه افتادن فعالیت  های اقتصادی بتوانند به خصوص در 
بخش گاز و انرژی در ایران فعالیت داشته باشند. هرچند 
همان طور که گفته شد این صرفا در حد یک حدس و گمان 
بوده و چیزی بیشتر نیست. دلیل دیگر روس ها ممکن است 
آن باشد که اگر توافقی در وین صورت نگیرد در آن صورت 
اسرائیلی ها ممکن است که عملیاتی را علیه سایت های 
هسته ای ایران انجام دهند که قطعا از سوی ایران بدون 
پاسخ نخواهند ماند و موجب درگیری میان ایران و حداقل 
اسرائیل خواهد شد. همه می دانیم که روس ها به شدت به 
اسرائیل نزدیک هستند و اگر درگیری میان ایران و اسرائیل 
اتفاق بیفتد چنین وضعیتی برای روس ها به هیچ وجه 
وضعیت جالبی نخواهد بود، چرا که اگر روس ها به سمت 
اسرائیلی ها متمایل شوند با ایران مشکل پیدا می کنند 
و اگر هم به سمت ایران متمایل شوند با اسرائیلی ها که 
بسیار با آنها نزدیک هستند، مشکل پیدا می کنند. بماند 
روابط مسالمت آمیزی که روس ها با کشورهای حوزه خلیج 
فارس از جمله عربستان پیدا کرده اند. بنابراین به نظر 
نمی رسد که روس  ها از شکست مذاکرات وین استقبالی 
نمایند. مجموعه این ملاحظات و احتمالا انگیزه های دیگر 
سبب شده که روس ها نقش بسیار فعالی را به عنوان یک 
میانجی بازی کنند. به علاوه به ایرانی ها نیز کم و بیش 
گفته اند که بایستی از مواضع حداکثری خود کوتاه بیایند 
و تلاش کنند که در وین به مصالحه برسند. مجموعه اینها 
باعث شده که خوشبینی نسبت به مذاکرات وین افزایش 
پیدا کرده است. آخرین نکته ای که می  ماند همان مطلب 
همیشگی در خصوص مذاکرات وین است که اگر توافقی 
صورت نگیرد صرف نظر از اینکه آمریکایی ها و اسرائیلی ها 
چه خواهند کرد و چه نخواهند کرد؛ سوال اساسی این 
است که مسئولان ایران با تحریم ها و یک اقتصاد مشکل دار 
چه می خواهند بکنند. پرسشی که در نوع خود جای تامل 

بسیار دارد.

دود سفید از مذاکرات وین 

 پیام رهبر انقلاب
 به مناسبت تشییع شهدای گمنام 

مقام معظم رهبری به  مناسبت تشییع ۲۵۰ شهید 
گمنام در روز شهادت حضرت زهرا )س( در سراسر 
کشور پیامی صادر کردند. در متن پیام حضرت آیت ا... 
خامنه ای آمده است: سلام بر شهیدان گمنام، گمنام در 
میان خاکیان و معروف در عرصه ی افلاکیان. فداکارانی 
که پس از گذشت سالیان دراز از لحظه ی شهادتشان 
کشور را با رایحه ی معنویت و جهاد، معطّر می سازند 
و پرچم افتخار به خون های ریخته شده در راه اسلام 
و قرآن را، بیش از پیش به اهتزاز در می آورند. تقارن 
تشییع پیکر این مسافرانِ به خانه  برگشته، با روز 
شهادت صدیقه  طاهره سلام ا... علیها مبشّر ابدیتّ یاد 
و خاطره ی آنان و مژده بخش خیر کثیری است که از 
ناحیه آنان برای کشور امام زمان روحی فداه فراهم 
خواهد آمد. ان شاءا... به ارواح طیبه ی این شهیدان و به 
چشم ها و دل های منتظر پدران و مادران و همسران 
آنان سلام و درود می فرستم و فضل و رحمت فزاینده 

پروردگار را برای همه  آنان مسألت می کنم. 

 آماده احیای روابط 
با عربستان هستیم

وزیر خارجه کشورمان در گفت وگویی از آمادگی 
ایران برای ازسرگیری روابط با عربستان سعودی خبر 
داد. حسین امیرعبداللهیان، وزیر خارجه کشورمان در 
گفت وگویی با شبکه الجزیره گفت: مذاکرات جاری با 
عربستان سعودی مثبت و سازنده است و ایران آمادگی 
ازسرگیری روابط با این کشور را در هر زمانی دارد. این 
شبکه خبری همچنین به نقل از وزیر خارجه کشورمان 
اعلام کرد که نماینده ایران در سازمان همکاری اسلامی 
طی روزهای آتی به جده بازخواهد گشت. الجزیره 
همچنین عنوان کرد که امیرعبداللهیان به اهمیت 
گفت وگوی منطقه ای برای حل مشکلات منطقه که 

شامل عربستان، مصر و ترکیه باشد، باور دارد. 

احیای برجام موفقیتی جهانی
وزیر امور خارجه پیشین ایران ضمن تاکید بر اهمیت 
احیای برجام از تلاش های تیم مذاکره کننده ایران در 
وین قدردانی کرد. محمدجواد ظریف در پیامی توئیتری 
درباره مذاکرات احیای توافق هسته ای در وین نوشت: 
تلاش های تیم ایران برای اطمینان یافتن از اجرایی 
شدن کامل برجام که منطقا باید از سوی طرفی انجام 
شود که از توافق خارج شده بود، شایان حمایت کامل 
ماست. وی ادامه داد: احیای برجام موفقیتی جهانی و 
پیروزی منطق و دیپلماسی بر تعصب و تفکر صفر و 
صدی است که هم به نفع ایران و هم به نفع جهان است. 

کره جنوبی موظف به آزادی 
پول های بلوکه شده 

معاون وزیر خارجه کره جنوبی که به شهر وین اتریش 
سفر کرده، با علی باقری دیدار و گفت وگو کرد. در 
این جلسه که به درخواست طرف کره ای و در محل 
نمایندگی ایران در وین برگزار شد، وی با اشاره به اهمیت 
روابط سئول- تهران، توضیحاتی در خصوص پول های 
بلوکه شده ایران نزد کره جنوبی ارائه و عنوان کرد که این 
کشور برای بازپرداخت بدهی خود به ایران تلاش می کند. 
باقری در این دیدار تأکید کرد که فارغ از نتایج گفت وگوها 
در وین، دولت کره جنوبی موظف به آزادسازی پول های 
بلوکه شده ایران است و تحریم های یکجانبه آمریکا 
نمی تواند توجیهی برای عدم پرداخت بدهی ها به ایران 
باشد. در این جلسه همچنین تصریح شد که خودداری 
غیرقانونی و غیرقابل توجیه کره جنوبی از بازپرداخت 
بدهی های خود به ایران، نقطه ای تیره در تاریخ روابط دو 
کشور خواهد بود و سئول باید هرچه سریع تر نسبت به 

آزادسازی منابع ایران اقدام نماید. 

بیانیه وزارت خارجه
در آستانه دومین سالگرد سانحه غم انگیز هواپیمای 
اوکراینی، وزارت امور خارجه کشورمان بیانیه ای 
را منتشر کرد. در متن این بیانیه آمده است: وزارت 
امور خارجه ایران ضمن عرض تسلیت مجدد به 
خانواده های معزز جان باختگان، لازم می داند موارد 
ذیل را به اطلاع عموم برساند: متعاقب وقوع سانحه، 
نهادهای مرتبط در جمهوری اسلامی ایران با اعلام 
علت اصلی وقوع سانحه، وفق قوانین داخلی و تعهدات 
بین المللی، وظایف و تکالیف خود را با دقت، شفافیت و 
سرعت انجام دادند. بر این اساس در حوزه هوانوردی، 
گروه فنی مستقل مسئول بررسی سانحه، گزارش فنی 
سانحه را در چارچوب کنوانسیون هوانوردی بین المللی 
)کنوانسیون 1944 شیکاگو( و ضمایم آن، با تعامل 
و همکاری کشورهای ذیربط و سازمان بین المللی 
هوانوردی بین المللی )ایکائو( در موعد مقرر به صورت 
عمومی منتشر نمود که مورد استقبال حداکثری 
کشورهای شرکت کننده در فرآیند بررسی سانحه 
قرار گرفت. در زمینه امور کیفری و قضائی سانحه، 
همان گونه که به اطلاع عموم رسیده است، سازمان 
قضائی نیروهای مسلح و دادستانی نظامی تهران وفق 
وظایف ذاتی و قانونی خود، تحقیقات کیفری لازم را با 

دقت و با تأکید بر تحقق عدالت انجام داده است. 

ایران فقط تهران نیست
معاون پارلمانی رئیس جمهور اظهار داشت: برخی 
می گویند الان شرایط اقتصادی کشور خوب نیست 
و سفرهای رئیس جمهور به دلیل تصمیماتی که در 
سفرهای استانی اتخاذ می شود بار مالی دارد اما 
همه تصمیمات بار مالی ندارد و ما مواردی داریم 
که نیاز به گره گشایی دارد یا بحث تفویض اختیار 
است و دولت باید در میان مردم باشد. سید محمد 
حسینی گفت: از سویی ایران فقط تهران نیست 
و نیاز است که مسئولان در میان مردم استان ها و 
شهرهای مختلف باشند از نزدیک با مشکلات آنها 
آشنا شوند. معاون رئیس جمهور بیان کرد: در سیل 
اخیر دیدید که چندین نماینده از سوی رئیس جمهور 
بلافاصله به منطق سیل زده اعزام شدند که مشکلات 
مردم را بررسی کرده و گره گشایی کنند. در مساله 
سیل اخیر در استان های جنوبی ارتباط مسئولان 
کشور با مردم به خوبی مشاهده شد. وی ادامه داد: 
خوشبختانه رخوتی که در هشت ساله گذشته حاکم 
بود با تحرک پویایی تلاش و مجاهدت مسئولان در 

حال جبران است.

خبـــر

آرمان ملی- حمید شجاعی: »ردصلاحیت« واژه ای که 
بسیاری معتقدند جامعه را از وجود افراد کارآمد، توانا، خوش 
فکر و مدیر محروم ساخته و حتی برخی سوء عملکردها یا 
ناکارآمدی ها در دوره های مختلف ناشی از همین رویکرد 
بوده است. آنچه مسلم است حضور در مناصب انتخابی مثل 
ریاست جمهوری یا نمایندگی مجلس مستلزم احراز شرایطی 
و قوانینی است که بر اساس آن هر کسی احراز شد وارد این 
عرصه انتخابات می شود. این در حالی است که طی یک دهه 
اخیر بوده اند چهره  ها و شخصیت های بسیار مهمی که سابقه 
حضور در نهادهای مختلف را داشته اند اما به دلایلی که بعضا 
ذکر هم نمی شود از دور انتخابات خارج شده اند. اسحاق 
جهانگیری یکی از این افراد است. شخصی که در انتخابات سال 
96 از سوی شورای نگهبان تایید شد اما به فاصله چهار سال در 
انتخابات 14۰۰ رد شد. وی در اظهاراتی پس از رد صلاحیت 
خود خواستار انتشار علل رد صلاحیت خود شده بود که در آن 
زمان وقعی به آن نهاده نشد. اما پنجمین سالگرد رحلت آیت ا... 
هاشمی رفسنجانی جای خوبی بود که پس از درخواست 
چندی پیش لاریجانی مبنی بر انتشار دلایل رد صلاحیتش؛ 
این بار جهانگیری نیز با روایت از آن زمان خواستار انتشار علل 

رد صلاحیتش باشد. 
  محوریت قانون یا سلیقه

تغییرات و تحولات در عرصه سیاسی کشور همواره بوده و 
در مقاطع مختلف شاهد رخدادهایی بودیم که شاید پیش از 
آن به باور کمتر کسی خطور می کرده که آن اتفاقات رخ دهد؛ 
اما روند رویکردها، عملکردها و گذر زمان باعث شده تا در برخی 
مقاطع شاهد برخی اتفاقات در سپهر سیاست کشور باشیم. 
این در حالی است که اگر نیک بنگریم بیشتر این اتفاقات و 
رخ دادها در فرآیند انتخابات در ساحت های مختلف ریاست 
جمهوری، مجلس، خبرگان رهبری و شوراها رقم خورده 
و نمود بیشتر و عینی آن را در انتخابات ریاست جمهوری 
و مجلس شاهد بوده ایم. همین امر نیز برخی را به سمت و 
سوی این نگاه و تفکر سوق داده است که نوع رویکرد نهادهای 
مسئول نسبت به افراد در مقاطع مختلف متفاوت است و با 

تغییر زمان و شرایط نوع موضع گیری آنها نیز تغییر می کند. 
چنانکه اگر بخواهیم به وضوح به این مساله بپردازیم خواهیم 
دید که به عنوان مثال در انتخابات مجلس هفتم بخش اعظمی 
از نمایندگان مجلس ششم که در زمان آن مجلس تایید 
صلاحیت شده بودند در دوره جدید رد صلاحیت شدند. یا در 
بحث بر انگیزترین موضوع در انتخابات ریاست جمهوری سال 
9۲ مرحوم آیت ا... هاشمی رفسنجانی که شخصیتی تراز برای 
نظام بودند و در اکثر مناصب و موقعیت های انتخابی و انتصابی 
حضور داشته و همواره مهر تایید صلاحیت را بر کارنامه خود 
همراه می دیده بر اثر شرایط، برخی تصمیم ها و تاثیر برخی 
اظهار نظرها در عین ناباوری رد صلاحیت می شود. گرچه افراد 
دیگری هم در این میان بودند که در این عرصه تایید شده و بعدا 
رد شدند. اشخاصی چون محمود احمدی نژاد که برای ریاست 
جمهوری ۲ دوره از سوی شورای نگهبان تایید صلاحیت شد 
اما در انتخابات 96 رد صلاحیت شد. این رویه در انتخابات 
مجلس یازدهم نیز ادامه یافت و بسیاری از نمایندگانی که 
برای مجلس دهم تایید شده بودند و پس از پایان دوره برای 
مجلس یازدهم نیز ثبت نام کرده بودند این بار با رد صلاحیت 
مواجه شدند. اما پس از ماجرای رد صلاحیت  آیت ا... هاشمی 
رفسنجانی که در سال 9۲ که در جامعه بسیار صدا کرد شاید 
مهم ترین اتفاق در انتخابات ریاست جمهوری سیزدهم در 
سال جاری رخ داد. جایی که اکثر چهره  های تاثیر گذاری که 
برای شرکت در انتخابات حضور یافته بودند با تابلوی ورود 
ممنوع شورای نگهبان و مهر رد صلاحیت این نهاد مواجه 
شدند. در میان این افراد نیز رد صلاحیت ۲ چهره بسیار به 
چشم آمد نخست علی لاریجانی که سابقه حضور در مناصب 
انتخابی و انتصابی بسیاری را همراه داشت و هیچ کس گمان 
نمی کرد که شخصیتی چون او رد صلاحیت شود. دیگری نیز 
اسحاق جهانگیری که سابقه معاون اولی دولت های یازدهم و 
دوازدهم، وزارت در دولت خاتمی و نمایندگی مجلس را 
داشته و بارها از سوی شورای نگهبان تایید شده و این بار به 
دلایل نا معلوم رد صلاحیت شد. هر چند که جهانگیری نیز 
مثل مرحوم آیت ا... هاشمی اصلا ماجرا را پی نگرفت و صرفا 

در مصاحبه هایی جسته و گریخته خواهان انتشار دلایل رد 
صلاحیتش شد که به جایی نرسید. مجموع این رویکردها و 
اتفاقات باعث شده تا عده ای به این نتیجه برسند که ماجرای 
بررسی صلاحیت نامزدهای انتخاباتی حداقل در مورد برخی 
اشخاص و چهره های مشخص بیش از اینکه از روند عادی و 
قانونی پیروی کند تابع سلایق و در نظر گرفتن شرایط جامعه 
بوده است. از همین رو نیز بوده که این روند همیشه در جامعه 
مورد بحث و نظرات مختلف بوده و به باور بسیاری جامعه را از 
خدمت و فعالیت افرادی که می توانستند برای کشور و جامعه 

مفید واقع شوند محروم ساخته است. 
 بعد از رد صلاحیت مواضعم تغییر نکرد

معاون اول دولت دوازدهم با اشاره به عدم احزار صلاحیت 
خود در سال 14۰۰ یادآور شد: من را در سال 96 همین 
شورای نگهبان تایید کرد و در سال 14۰۰ همین شورای 
نگهبان رد کرد. اسحاق جهانگیری درمراسم پنجمین 
سالگرد ارتحال آیت ا... هاشمی رفسنجانی در مرقد مطهر 
امام خمینی)ره( گفت: بعد از این ماجرا در سال 14۰۰ یکی 
از مسئولان امنیتی آمد و با من گفت وگو کرد به ایشان گفتم 
امروز جلسه ای دارم و شما بیایید و ببینید که تغییری در رفتار 
من خواهید دید یا نه. من از کارنامه مدیریتی و اقتصادی خود 
مطمئن هستم اما این کارها را به نفع مردم و مملکت نمی دانم. 
همان زمان مصاحبه ای کردم و خطاب به شورای نگهبان گفتم 
هر دلیلی که به شما دادند که من را رد کنید منتشر کنید و 
هنوز هم بر همان نظر هستم. وی با بیان اینکه آقای هاشمی 
همواره حلقه واسطی در فضای سیاسی کشور بود، تصریح کرد: 
اگر روزی چپ می خواست راست را حذف کند آقای هاشمی 
می ایستاد و جلویش می گرفت و اگر راست هم می خواست 
چپ را حذف کند بازهم می ایستاد و همه آن جفاهایی که 
هردو طرف در حق او کرده بودند را کنار می گذاشت و وفا 
می کرد. ما به شدت امروز به این حلقه های واسط نیاز داریم. 
وی عنوان کرد: سردار سلیمانی هم همین نقش را در فضای 
سیاسی کشور داشت که اخیرا در مصاحبه ای به بخش هایی 

از آن اشاره کردم.

صادق زیبا کلام  
استاد دانشگاه

جهانگیری سکوت سیاسی اش را شکست  

دلایل رد صلاحیتم را منتشر کنید
 این کارها را به نفع مردم و مملکت نمی دانم 

»آرمان ملی« دور هشتم مذکرات احیای برجام در وین را بررسی می کند:    

نشانه هاي مثبت اروپا و ایران براي توافق
 امیر عبداللهیان: مذاکرات وین در مسیر طبیعی و خوب جریان دارد

آمریکا: شاهد پیشرفت نسبتا کم در مذاکرات وین هستیم
آرمان ملی: هشتمین دور مذاکرات احیای برجام در 
جهت رفع تحریم های ایران پس از وقفه ای کوتاه مدت در 
هتل کوبورگ وین همچنان ادامه دارد و آنطور که اخیرا 
سخنگوی وزارت امور خارجه کشورمان گفته ؛ طرف های 
مذاکره وارد مباحث محتوایی شده اند. با این حال آنچه از 
درون مذاکرات خبر می رسد حاکی از پیشرفت مذاکرات 
و رو به جلو بودن آن است. امری که همه طرف ها حتی 
آمریکایی ها که در مذاکرات حضور ندارند و اصطلاحا در 
اتاق بغلی هستند نیز آن را تایید می کنند. با این حال 
اختلافاتی هم هنوز در میان است که طرفین در حال مذاکره 
برای حل و فصل آنها هستند که از جمله مهم ترین موانع 
نیز درخواست ایران برای راستی آزمایی لغو تحریم ها و 
ضمانت دولت بایدن برای عدم خروج مجدد دولت های 
بعدی از برجام است. درخواست  هایی که آمریکایی ها آن را 
نشدنی قلمداد می کنند. با این وجود روز گذشته هشتمین 
روز از دور هشتم مذاکرات وین در حالی سپری شد که 
قریب به اتفاق هیات های مذاکره کننده در گفت وگوهایی 
که با محور رفع تحریم ها در پایتخت اتریش جریان دارد 
نسبت به پیشرفت های حاصل شده در راستای دستیابی به 
توافق نهایی اتفاق نظر دارند. علاوه بر چین و روسیه، طرف  
اروپایی هم اخیرا به گونه ای محتاطانه ارزیابی مثبتی را در 
اظهارنظرهای عمومی نسبت به روند مذاکرات ارائه می کند. 
یک مقام اروپایی که خواست نامش فاش نشود شامگاه 
پنج شنبه به خبرنگاران مستقر در مقابل هتل کوبورگ، 
بیان داشت که مذاکرات به صورت گام به گام و به سمت 
جلو جریان دارد. پیشرفت قابل توجهی در روند مذاکرات 
رخ نداده، اما فضای گفت وگوها مثبت است و هیات ها 
سخت سرگرم تلاش برای رسیدن به توافق نهایی هستند. 
این در حالی است که مذاکره کنندگان ارشد چین و روسیه 
هم ارزیابی مشابهی از روند گفت وگوها ارائه دادند. »وانگ 
کوان« مذاکره کننده ارشد چین گفته؛ مذاکرات رو به جلو 
و در حال پیگیری است. مذاکره کننده ارشد روسیه هم که 
اظهار داشته؛ بر اساس ارزیابی مسکو دستیابی به توافق 
نهایی برای احیای توافقات سال 94 تا ماه فوریه امکان پذیر 
است. وی اضافه کرد که نه تنها روسیه بلکه سایر طرف ها 
هم اذعان دارند که گفت وگوها در حال پیشرفت است این 
درحالیست که علی باقری کنی مذاکره کننده ارشد ایران 
شامگاه چهارشنبه در ادبیات مشابهی بیان کرد: »روند 
مذاکرات مثبت و رو به جلو است و تلاش ها برای دستیابی 
به نتیجه و توافق نهایی جریان دارد. رمز موفقیت مذاکرات 

وین دستیابی به توافق در زمینه لغو موثر تحریم های 
ظالمانه علیه ایران است. وی تصریح کرد که هرچقدر طرف 
مقابل ما آمادگی جدی تری برای لغو تحریم ها داشته باشد 
و برای پذیرش سازوکارهای مد نظر ایران در لغو تحریم ها 
اراده داشته باشد به ویژه در دو موضوع راستی آزمایی و 
تضمین در مدت زمان کوتاه تری می توانیم به توافق دست 
پیدا کنیم.» حال باید دید چه زمانی دود سفید توافق از هتل 

کوبورگ وین بلند خواهد شد. 
 مذاکرات روی ریل پیشرفت

با گذشت بیش از یک ماه از آغاز دور جدید گفت وگوها 
می توان ادعا کرد که مذاکرات روی ریل پیشرفت قرار 
گرفته و شمارش معکوس تا دستیابی به توافق نهایی آغاز 
شده است. رفت و آمد هیات ها در روزهای اخیر به میزان 
قابل توجهی افزایش یافته و طرف ها هیچ مانعی را سد راه 
ادامه گفت وگوها تا رسیدن به نتیجه مطلوب نمی بینند. 
اعضای گروه 1+4 شامگاه پنج شنبه پس از انجام دیدارهای 
جداگانه با مذاکره کننده ارشد ایران، راهی هتل ماریوت شده 
تا با هیات آمریکایی درباره آخرین وضعیت گفت وگوهای 
جاری دیدار و گفت وگو کنند. این مذاکرات بر اساس توافقی 
است که در آخرین نشست کمیسیون مشترک برجام 
صورت گرفت و نمایندگان کشورهای مشارکت کننده در 
گفت وگوها بر اولویت داشتن موضوع لغو تحریم های غیر 
قانونی و ظالمانه تاکید کردند. این جلسات که طی روزهای 
گذشته به صورت دوجانبه و چندجانبه جریان داشته است، 
روی تعیین چارچوب ها، شاخص ها و ملاک های راستی 
آزمایی لغو تحریم ها و ضمانت درخصوص عدم تکرار اقدامات 
غیرقانونی ایالات متحده متمرکز است. مذاکرات وین در حالی 
پیگیری می شود که قریب به اتفاق هیات های مذاکره کننده 
در گفت وگوهایی که با محور رفع تحریم ها در پایتخت اتریش 
جریان دارد نسبت به پیشرفت های حاصل شده در راستای 
دستیابی به توافق نهایی اتفاق نظر دارند. ژان ایو لودریان وزیر 
خارجه فرانسه گفته؛ »در مذاکرات وین پیشرفت حاصل شده 
ولی زمان رو به پایان است. طی چند روز اخیر در مسیر مثبتی 
حرکت کرده ایم و من هنوز معتقدم که می توان به یک توافق 
دست یافت؛ ولی زمان رو به پایان است.» منابع نزدیک به 
مذاکرات نیز می گویند که گفت وگوها در سطوح کارشناسی 
و سیاسی در چارچوب دیدارهای دوجانبه و چندجانبه میان 
ایران و 1+4 و نیز میان ایران و آمریکا از طریق مکاتبات 
غیررسمی با محوریت هماهنگ کننده کمیسیون مشترک 

برجام در روزهای آتی ادامه می یابد. 

  غرب حسن نیت نشان دهد
وزیر امور خارجه کشورمان تاکید کرد: مذاکرات وین در 
مسیر طبیعی و خوب جریان دارد. حسین امیرعبداللهیان 
پنچ شنبه در صفحه توییتر خود در ارتباط با روند کنونی 
مذاکرات وین نوشت: »مذاکرات وین در مسیر طبیعی و 
خوب جریان دارد. ابتکارات طرف ایرانی این فضا را رقم زده 
است. اکنون این طرف غربی است که باید نشان دهد آیا 

حسن نیت و اراده جدی برای توافق خوب دارد.»
 نشست وین با آمریکا بدون ایران

نماینده روسیه در وین در پیامی از نشست چندجانبه 
نمایندگان کشورهای عضو برجام در وین )بدون ایران( 
با آمریکا خبر داد. میخائیل اولیانوف در صفحه توییترش 
نوشت: دیدار معمول اعضای برجام )بدون ایران( با آمریکا 
در پایان روز پنج شنبه انجام شد. وی ادامه داد: ما مذاکرات 
هدفمندی درباره یکی از دشوارترین مسائل در دستور کار 

مذاکرات وین داشتیم. 
 شاهد پیشرفت نسبتا کم در مذاکرات وین 

هستیم
سخنگوی وزارت امور خارجه آمریکا در خصوص 
اظهارات اخیر علی باقری کنی مذاکره کننده ارشد ایران در 
وین درباره روند مذاکرات احیای توافق هسته ای و همچنین 
درباره اظهارات وزیر امور خارجه آلمان دارد که گفته بود 
در برهه ای تعیین کننده در مذاکرات وین قرار داریم، 
اظهار داشت: درباره مذاکرات وین، چیزی که نمی خواهم 
درباره اش نظری بدهم، اظهارات دیگران درباره پیشرفت 
در مذاکرات یا فقدان آن است. آنچه می توانم با شما بگویم، 
بازگویی چیزیست که یکی دو روز پیش از خودمان شنیدید، 
اینکه رابرت مالی نماینده ویژه آمریکا در امور ایران و تیمش 
مشغول انجام دادن دور هشتم مذاکرات وین هستند. ند 
پرایس گفت: مذاکرات وین روز سوم ژانویه از سر گرفته شد. 
پیشرفت نسبتا کمی در مذاکرات انجام شده. همچنان شاهد 
آن پیشرفت نسبتا کم بوده ایم. امیدواریم در روزهای آتی، 
کار را بر اساس آن پیش ببریم. در حال حاضر، آنچه حقیقت 
دارد و در سوالتان هم به آن اشاره کردید، این است که زمان 
واقعا کوتاه تر می شود و ما در گفتن این تعارف نداشته ایم. 
اگر نتوانیم به زودی بر سر بازگشتی دوجانبه به پایبندی به 
تفاهم برسیم، اقدامات هسته ای ایرآنکه در حال سرعت 
گرفتن است، موجب از بین بردن منافع عدم اشاعه ای برجام 
خواهد شد و ما مجبور می شویم مسیر دیگری را برای پیش 

رفتن بررسی کنیم.

آرمان ملی: رئیس جمهور گفت: تبیین و تشریح اقدامات 
دولت در حوزه های مختلف ضمن تقویت بیش از پیش 
اعتماد ملت به دولت، نقشه دشمنان برای ناامیدی مردم 
را خنثی می کند. آیت ا... سید ابراهیم رئیسی با تسلیت 
ایام شهادت حضرت فاطمه زهرا )س(، صدیقه بودن را از 
جمله القاب و خصوصیات بانوی دو عالم دانست و اظهار 
داشت: واژه صدق که در قرآن نیز بر آن تاکید شده است 
تنها در گفتار نیست و انسان باید در نیت، هدف، رفتار و 
سیره زندگی خویش صداقت و پاکی داشته باشد و البته 
صادق بودن هزینه دارد و حضرت زهرا)س( و همه انبیاء 
الهی در این راه هزینه داده اند. رئیس جمهور لزوم مراقبت از 
گرفتاری در منیت و خود برتربینی را مورد تاکید قرار داد و 
خاطرنشان کرد: بعضا افراد چاپلوس با نسبت دادن فضایل 
بی حساب و کتاب فرد را دچار توهم، برتر بودن می کنند، 
لذا انسان باید همواره مراقب باشد که دچار این آفت نشود 
همچنان شهید بزرگوار حاج قاسم سلیمانی با همه بزرگی، 
ادعایی نداشت. آیت ا... رئیسی در ادامه با تاکید بر اهمیت 
اطلاع رسانی دقیق و به هنگام اظهار داشت: مجموعه 
اطلاع رسانی و روابط عمومی وزارتخانه ها و سازمان ها باید 
فعال بوده و با حوزه سخنگویی و شورای اطلاع رسانی دولت 

هماهنگ باشند و مواضع سازمان و دولت را برای مردم 
تبیین کرده و توضیح دهند و در مقابل، انتقادات و نظرات 
مردم را انتقال داده و پل ارتباطی بین دولت و مردم باشند. 
رئیس جمهور بیان کرد: مردم در کنار اعتماد به دولت انتظار 
دارند گزارش عملکردها و اقدامات انجام شده دستگاه ها به 
آنها ارائه شود و در این زمینه روابط عمومی ها و صدا و سیما 
نقش مهمی برعهده دارند. رئیسی با تاکید بر اینکه دولت 
از طرح انتقادها و دغدغه های مردم استقبال می کند و آن را 
در اصلاح و پیشرفت امور موثر می داند، اظهارداشت: در کنار 
ضعف و ابهاماتی که در فضای رسانه ای و یا در عرصه افکار 
عمومی مطرح می شود، دستگاه مربوطه باید پاسخ مناسبی 
به اینگونه ابهامات و سوالات ارائه دهد. رئیس جمهور عنوان 
کرد: هماهنگی کامل تیم اقتصادی دولت، سیر نزولی تورم و 
سفرهای استانی از جمله نقاط قوت دولت است اما متاسفانه 
به دلیل عدم اطلاع رسانی دقیق و بهنگام، برخی ها تلاش 
می کنند،  اینگونه موارد را به عنوان نقاط ضعف مطرح کرده 
و در اذهان عمومی به نوع دیگری جلوه دهند لذا لازم است 
در کنار تبیین و تشریح اقدامات و عملکردها، در بیان مطالب 
به ویژه اعداد و آمار اقتصادی دقت شود که متقن و حساب 
شده باشد تا اعتماد مردم خدشه دار نشود. رئیسی در ادامه 

به موضوع سیل در استان های جنوبی کشور اشاره کرد و 
گفت: در این سیل اراضی کشاورزی دچار خسارت شده اند 
و ارائه تسهیلات لازم به کشاورزان برای جبران خسارت 
ضرورت دارد و وزیر جهاد کشاورزی این موضوع را از نزدیک 
پیگیری کند. رئیس جمهور همچنین امدادرسانی سریع به 
آسیب دیدگان را مورد تاکید قرار داد و ابراز داشت: در این 
زمینه دولت با تمام ظرفیت به میدان آمده است و ضروری 
است بلافاصله پس از امدادرسانی اولیه، وضعیت مردم 
سروسامان داده شود تا دچار مشکل نشوند. آیت ا... سید 
ابراهیم رئیسی روز پنجشنبه در حاشیه شرکت در مراسم 
با شکوه تشییع پیکر 1۵۰ شهید گمنام اظهار داشت: امروز 
پیام شهدا در فضای کشور طنین افکن شده و عطر نورانیت 
و ایثار در جامعه و میان مردم موج می زند. رئیس جمهور با 
تاکید بر ادامه راه شهیدان و ضرورت توجه به پیام شهدا 
گفت: پیام خون شهیدان عبودیت خداوند متعال، خدمت 
خالصانه، گره گشایی از کار و زندگی مردم، دشمن شناسی و 
دشمن ستیزی است. رئیسی با بیان اینکه شهیدان وظیفه 
و مسئولیت سنگینی بر عهده ما گذاشته اند، عنوان کرد: در 
مراسم تشییع پیکر مطهر شهدا شرکت کردیم تا قبل از هر 

چیز از شهیدان مان درس ایثار و اخلاص بگیریم.

رئیس جمهور تاکید کرد: 

تایید ضعف اطلاع رساني- استقبال از انتقادها 
 آینده را بسیار امیدوار کننده و درخشان می بینم

تصمیمات خوب برای جبران 
خسارات 

معاون اول رئیس جمهور در حاشیه 
جلسه ستاد مدیریت بحران استان کرمان 
با اشاره به بازدیدهای میدانی و حضوری 
برخی از وزرای دولت که به نمایندگی 
از رئیس جمهور به استان ها و مناطق 
درگیر سیل سفر کرده اند، اظهار داشت: 
دولت موظف است با توجه به فصل سرما و 
برودت هوا در مناطق درگیر سیل، هرچه 
زودتر و با سرعت و فوریت به وضعیت 
مردم آسیب دیده رسیدگی کند. محمد 
مخبر با بیان اینکه در حادثه سیل اخیر 
منازل، مزارع و دام و طیور مردم آسیب 
شدیدی دیده یا کاملا از بین رفته است، بر 
عزم جدی دولت برای جبران خسارت ها و 
بازگشت مردم به روند زندگی عادی تاکید 
کرد و گفت: البته برخی از منازل آسیب 
کمتری دیده اند که با تعمیرات و اعطای 
کمک ها به زودی قابل سکونت می شوند 
و کار بازسازی این منازل باید هرچه 
سریعتر انجام شود. وی با اشاره به برآورد 
اولیه خسارت حدود هزار میلیارد تومانی 
به بخش کشاورزی بیان کرد: مقرر شد با 
اعطای کمک های بلاعوض و  استمهال 
در بازپرداخت وام های مردم به بانک ها 
در جهت بازگشت مردم به زندگی عادی 

کمک شود. 

یـــادداشت

سکانداران دولت سیزدهم و اتاق فکر دولت درک کاملا 
درستی از بحران های توسعه در ایران نداشتند و به همین 
دلیل صرفا با نفی سیاست های رقیب فکر می کردند که اگر 
خودشان بر مسند کار قرار بگیرند این سیاست ها را اصلاح 
می کنند و در کوتاه مدت در برخی از عرصه ها موفق می شوند 
تا اقدامات مثبت و امید بخش زودرسی را داشته باشند. آنچه 
از سوی دولت بیان شده حکایت ضعف و فقدان دانش عمیق و 
درست در رابطه با انباشت مسائل در ایران است. اینکه مسیر 
توسعه به رغم اقدامات خوبی که در سه، چهار دهه گذشته 
صورت گرفته اما توسعه یک مجموعه و منظومه است 
که اگر به درستی طراحی نشود و به روش ها و اقتضائاتش 
توجه کامل نداشته باشیم به دلیل اینکه در عرصه هایی مثل 
صنعت نفت یا نیروی انسانی بهره مند هستیم، ممکن است 
در عرصه هایی رشد کنیم اما نهایتا آن توسعه که باید به یک 
توسعه پایدار منجر شود و در عرصه های مختلف زیست بوم 
جامعه خود را نشان دهد چه در عرصه نهاد دانش، توسعه 
نیروی انسانی، زیست محیطی و استفاده بهینه از سرزمین و 
امکانات و توجه به تحولات توسعه ای در جهان توسعه پایدار 
محقق نمی شود. اگر فرصت های موجود را رصد نکنیم در یک 
آینده پژوهی در ساحت توسعه، دیگران از این فرصت  های 
ملی و بومی، منطقه ای و بین المللی استفاده می کنند و دست 
ما خالی خواهد ماند از اینکه از این فرصت ها برای توسعه 
پایدار استفاده کنیم. دولت نوعی دانش ناقص همراه برخی 
از توهمات و رقیب ستیزی افراطی را کنار هم قرار داده و این 
تصور که با آمدن جریان ما همه چیز حل و فصل خواهد شد، 
شکل گرفت. گرچه برخی از کسانی که اکنون وزیر شدند 
قبل از مسئولیت این نوید را می دادند که با تغییر صرف دولت 
شاهد کاهش جدی در عرصه تورم و مشکلات اقتصادی و 
معیشتی مردم خواهیم بود که امروز پس از گذشت چندین 
ماه مشخص شده اینگونه نبوده است. بنابراین غفلت از 
انباشت آسیب های توسعه ای منجر می شود که دولت به دلیل 
اینکه دستاوردهای گذشته را نفی می کند و می خواهد با 
کسانی که بخشی از آنها از توانایی و کارآمدی لازم برخوردار 
نیستند و تجربه لازم مدیریتی و علمی را ندارند آن هم در 
شرایط پیچیده امروز و تحریم، وضع کشور و جامعه را سامان 
دهد. در حالی که این موضوع نیازمند فهم مساله و مدیریت 
لازم برای کاهش مساله توسعه است. اقتصاد منتظر نمی ماند 
که جناحی برود و جناحی بیاد بلکه علم اقتصاد کار خود را 
می کند. البته اینکه دولت تا حدی امیدواری ایجاد کرد اما 
مقوله دولت در ایران با یک بحران اعتماد اجتماعی و شاید 
در دوره 4۰ ساله خود در پایین ترین زمان اعتماد اجتماعی 
است. نهایتا امید کوتاه مدتی که در جامعه ایجاد شده بود، 
نه اینکه از بین رفته بلکه سویه هایی از آن وجود دارد اما 
رصدهای پیمایشی نشان می دهد که آن امیدها به شدت 

کاهش پیدا کرده است.

غفلت از انباشت آسیب ها در ایران

غلامرضا ظریفیان  
فعال سیاسی اصلاح طلب

 مشکل امروز کشور 
پول نیست

رئیس مجلس با انتقاد از پیچیدگی و 
کندی ساختار اداری که مانعی دربرابر 
کارآفرینی مردم شده است،  اظهار 
داشت: امروز نداشتن پول مشکل ما 
نیست، بلکه نداشتن یک حکمرانی 
صحیح و تفکیک کار درست و میدان 
ندادن به مردم مساله ما است و باید 
اجازه دهیم به ویژه در حوزه اقتصاد 
استعدادها بروز پیدا کند. محمد باقر 
قالیباف گفت: در اقتصاد نیازمند 
تصمیمات دقیق و شجاعانه هستیم تا 
بتوانیم شرایط را تغییر دهیم و مطمئن 
باشید باید همه ما مسئولان به نحوی 
عمل کنیم که هیچ اختلافی بین ما 
نباشد و همه باید با وحدت و همدلی و 
هم افزایی میدان را برای مردم  و جوانان 
باز کنیم؛ ما در مجلس شورای اسلامی 
مصمم به این حرکت هستیم. وی بیان  
کرد در اقتصاد نیز اگر به وعده های 
الهی اعتماد کنیم و به مردم میدان 
بدهیم، قطعا گشایش هم است و ما 
باید بایستیم و به درستی پیش برویم. 
امروز شرایط اقتصادی ما شرایط خوبی 
نیست و فشار اقتصادی زیاد است و 
تحریم، بخشی از این مشکلاتی که ما 

داریم را ایجاد کرده است.


